
 
Helmond, 6 juni 2022 

Betreft: Zienswijze WBE De Helm op voornemen jacht 2022/2023 op konijn en haas te sluiten  

Geachte mevr. van der Wal, middels dit schrijven willen wij met u onze reactie op de internet 
consultatie ten aanzien van de voorgenomen sluiting van de jacht op konijn en haas in seizoen 
2022/2023. 

Achtergrond WBE De Helm 

Wildbeheereenheid (WBE) De Helm is opgericht in 1985 en heeft anno 2022 een werkgebied van 
ruim 6000 ha waarvan het grootste gedeelte in de Gemeente Helmond (Noord-Brabant) is gelegen.  

WBE De Helm heeft ruim 40 leden en een driekoppig (onbezoldigd) bestuur dat zich bezighoudt met 
een diverse agenda. Daarnaast is er een flora & fauna commissie die zich inzet voor verschillende 
projecten ogv biotoopverbetering en wildtellingen en kent de vereniging een reewild coordinator en 
een zwartwild coordinator die in direct contact staan met Vereniging Het Ree (VHR) en de Fauna 
Beheer Eenheid (FBE) voor het uitvoeren van de provinciale ontheffingen en opdrachten. 

De WBE kent een bescheiden jaarlijks budget waarvan de inkomsten voornamelijk bestaan uit de 
contributies van de leden. De activiteiten van de vereniging worden dan ook volledig vrijwillig 
uitgevoerd. 

WBE de Helm is een actieve WBE die contacten onderhoud met andere WBE’s, TBO’s, de Gemeente 
Helmond en handhavingscollectief  Samen Sterk In het Buitengebied (SSIB). Ook is de WBE lid van 
Natuur Platform Helmond (NPH) - een samenwerkingsverband van lokale natuurorganisaties die 
samen de Gemeente adviseren en publiek voorlichten over natuur. De WBE organiseert en voert de 
jaarlijkse wildtellingen (kleinwild, reewild, ganzen) uit om trend ontwikkelingen collectief mogelijk te 
maken alsook de basis informatie aan te leveren voor afschot plannen. Met haar kennis adviseert de 
WBE tevens de Gemeente en vormt ogen en oren in het buitengebied (overlast door crossers, 
vuildumpingen, stroperij, vandalisme aan gemeentelijke eigendommen etc). 

De WBE heeft een eigen Fauna Beheer Plan (FBP) dat is gebaseerd op het provinciaal FBP en waarin 
de lokale omstandigheden en prioriteiten zijn beschreven. Hierin zijn diverse dossiers als valwild, 
biotoopverbetering en predatie bestrijding uitgewerkt. 

Zienswijze sluiting jacht konijn (landelijk) en haas (3 provincies) 

De WBE heeft kennis genomen van het voornemen van de minister om de jacht in het seizoen ’22-
’23 niet te openen op konijn en haas (landelijk, resp 3 provincies). Aanleiding hiervoor is het rapport 
van onderzoeksinstelling Wageningen Environmental Research (WEnR) dat op verzoek van toenmalig 
minister Schouten is opgesteld.  Uit dit rapport zou blijken dat er sprake is van een dusdanig slechte 
populatie ontwikkeling dat de Staat van Instandhouding (SVI) in het geding is. WBE de Helm is lid van 
de Koninklijke Nederlandse Jagers Vereniging (KNJV) en heeft zich laten informeren over het 
onderzoeksproces, de analyse van de rapportages en de duiding die daaraan gegeven wordt. 

Onderzoek WEnR en betrokkenheid WBE’s 

WBE De Helm stelt vast dat de WBE in de Wet Natuurbescherming is genoemd bij de uitvoering van 
faunabeheer en de WBE een cruciale rol heeft bij fauna tellingen, uitvoering van faunabeheer en 
terugkoppeling van de uitvoering van het faunabeheer voor beleidsdoeleinden. De cijfers van de FBE 



 
Noord-Brabant zijn niet meegenomen in de rapportages van WEnR ondanks het feit dat veel 
inspanningen zijn verricht om die cijfers beschikbaar te maken. Het belangrijkste argument daarvoor 
lijkt te zijn dat op landelijk niveau de cijfers klaarblijkelijk niet eenduidig konden worden gevalideerd. 
Dat betekent  dat de resultaten van inspanningen van duizenden vrijwilligers (naast tellingen ook 
afschotcijfers) waaronder ook die van onze leden volstrekt worden genegeerd, hetgeen wij een 
grote omissie in het onderzoek vinden, onacceptabel is ten opzichte van stakeholders in het 
buitengebied en een gebaar van minachting richting participerende burgers. 

Uitkomsten en duiding Onderzoek WEnR 

WBE De Helm stelt vast dat de cijfers die in het onderzoek van WEnR zijn gebruikt, alsook de 
methode om vast te stellen of de SVI in het geding is, onder discussie staan in de context van het 
doel van het onderzoek, namelijk of deze laten zien dat er sprake is van een ongunstige SVI van 
Konijn en Haas.  

In het werkgebied van onze WBE komen zowel haas als konijn voor.  

Ziektes als myxomatose en VHS hebben met name de stand van konijnen in de afgelopen jaren doen 
fluctueren. Dit betekent echter niet dat de situatie in het werkgebied overal goed of slecht is.  
Binnen het werkgebied van de WBE zijn terreinen waar de konijnenstand zich weinig van de ziektes 
lijkt aan te trekken en treden met regelmaat situaties op waar ingegrepen moet worden om schade 
te bestrijden of voorkomen. In andere gebieden, waaronder van oudsher typisch biotoop voor konijn 
(gemengd loof / naaldbos op zanderige grond, grenzend aan grasland/landbouw gebieden) wordt 
het konijn minder waargenomen en werd soms zelf gedacht dat het konijn helemaal verdwenen was 
als gevolg van ziektes en predatie druk (toegenomen stand vos en opkomst van oa steenmarter). De 
intrede van warmtebeeld techniek laat echter zien dat konijnen wel degelijk aanwezig zijn, maar zijn 
de konijnen vooral nachtactief. De reproductie snelheid van konijnen maakt dat de stand zich 
explosief kan herstellen met alle gevolgen van dien voor ondergravingen van wegen, overlast in 
tuinen en op sportterreinen. 

De hazenstand is stabiel en in zowel bos als open veld komt het haas voor. Met name het haas laat 
zich met warmtebeeld goed ‘s nachts waarnemen. Overdag komen waarnemingen nauwelijks voor. 
Vrijwel alle jachtcombinaties binnen de WBE schieten gedurende het jachtseizoen al enige jaren 
nauwelijks hazen omdat men de stand wil verhogen. Uitzonderingen kunnen boomgaarden 
betreffen waar schilschade kan optreden. De inspanningen die onze leden doen om de hazenstand 
te verhogen verschillen van het verbeteren van biotoop (zaaien van vanggewas na maisteelt zoals 
bladkool of bladrammenas), voorlichten van grondgebruikers bij maaiwerkzaamheden en actief 
opsporen van jonge hazen, voorlichten van publiek via diverse lokale media om in het voorjaar jonge 
dieren met rust te laten en honden aan te lijnen. Daarbij werken we samen met de Gemeente, SSIB 
en particuliere grondgebruikers. 

Gevolgen van de voorgestelde sluiting van jacht op konijn en haas voor WBE De Helm 

Het afschot van konijn en haas is binnen onze WBE de laatste jaren beperkt. De inspanningen van 
vrijwilligers van de WBE echter zijn er juist op gericht om de stand te verhogen en haas en konijn 
duurzaam te kunnen benutten. Dit vormt een belangrijke motivatie voor onze leden. De 
toenemende regeldruk en onduidelijkheid door het woud van vrijstellingen en ontheffingen die de 
overheid heeft gecreeerd in de afgelopen jaren, in combinatie met aanhoudende problemen met 



 
het instandhouden van de rechtmatigheid van die vrijstellingen en ontheffingen voor de rechter, 
zorgen voor een afnemend vertrouwen in de overheid. Dit is in onze laatste ledenvergadering door 
de leden nadrukkelijk uitgesproken. De wetgever lijkt vergeten te zijn wat het belangrijkste principe 
is voor de jacht en daarmee de jager: De jager heeft de verantwoordelijkheid om een redelijke 
wildstand na te streven. Het sluiten van de jacht op gronden van een onderzoek dat rammelt lijkt 
vooral politiek gemotiveerd en doet geen recht aan de principes die in de wet verankerd zijn en 
waaraan onze vrijwilligers hun hart en ziel geven, in het veld, achter de bestuurstafel of via gesprek 
met het publiek, vele uren per jaar.  

Tot slot 

De leden van WBE de Helm laten iedere dag zien dat ze gepassioneerde vrijwilligers zijn die 
maatschappelijk betrokken zijn en vertrouwd kunnen worden met een verstandig beheer en 
benutting van wild. De jager zou ondersteund moeten worden bij alle werkzaamheden die hij/zij 
doet in het veld en niet beperkt worden. Allen die schreeuwen en roepen om de sluiting van de jacht 
doen niet meer dan dat. En daar is niemand mee geholpen, ook het wild niet.  

Alles in overweging nemende verzoekt het bestuur van WBE De Helm de minister dan ook om dit 
voorgenomen besluit terug te trekken omdat  

 Het tot stand is gekomen op basis van een onvolledig onderzoek 
 Het een onterechte inperking van het eigendomsrecht betreft 
 Er geen enkele positieve invloed van sluiting op de populaties wildsoorten verwacht wordt 
 Uitvoering van schadebestrijding in het geding kan komen 
 kundige en ervaren jagers / wildbeheerders in het buitengebied gedemotiveerd worden om 

hun vrijwillige en maatschappelijk relevante bijdrage te leveren. 

Gezien de zeer gunstige staat van instandhouding van verschillende andere soorten die ook in het 
werkgebied voorkomen verzoekt het bestuur van WBE de Helm tevens de minister over te gaan tot 
het aan de wildlijst toevoegen van soorten die de afgelopen jaren een zeer gunstige populatie 
ontwikkeling hebben laten zien en die Europees gezien ook tot vrij bejaagbare soorten kunnen 
worden gerekend, waaronder diverse eenden- en ganzensoorten, ree en wild zwijn. 

Wij vernemen graag reactie op onze zienswijze. 

Hoogachtend, 

Bestuur WBE de Helm 

 

 

 


